

[Texte]

on food, and we took a subsequent much larger survey which was based upon diaries, et cetera.

As I understand it, from the 1969 survey we can get that information on quality. Perhaps Mr. Segal would like to comment.

**Mr. Segal:** I would refer you to, and I can provide, the two-volume report entitled "*Family Food Expenditure In Canada*". It is our catalogue number 62532, and it provides a mine of information on the way Canadians were spending their food dollar throughout the year 1969. It provides not only information on dollar expenditures, but it also provides some information on quantities. There are both quantity and value, or expenditure.

**Mr. Fleming:** All right. We might have some problem, however, in that 1971-72 period where there has been the rapid increase in food prices. According to your charts, we are working on a 1969 factor where we can break it down. So we are not going to be able to relate it in the last 12 months . . .

**Dr. Ostry:** I should explain. That was a massive survey we took in 1969, and we would obviously not be repeating it annually.

**Mr. Fleming:** All right. I will turn to page 16, to graphic A-1. If the increase were constant from 1967, rather than variable, reflecting the changes of the food portion line, have you any idea where we would arrive at? I think we would arrive at right about the point we are at now.

**Mr. Segal:** Could I refer you to the next chart?

**Mr. Fleming:** Yes.

**Mr. Segal:** The next chart is on page 17. It gives you the information on a monthly basis since 1967. You will appreciate, of course, that the starting place is 1961, which is not on the chart. The end course of the lines is obviously influenced by the point of origin.

**Mr. Gauthier (Ottawa East):** Would you allow a supplementary question at this time, Mr. Chairman?

**The Chairman:** Yes.

**Mr. Gauthier (Ottawa East):** Referring to the same chart, sir, I notice that in July the index goes up pretty regularly over the 12-month period.

**Mr. Segal:** What index are you referring to?

**Mr. Gauthier (Ottawa East):** I am referring to A-2.

**Mr. Segal:** Yes.

**Mr. Gauthier (Ottawa East):** How do you account for this?

**Mr. Segal:** This is the seasonal movement of food which relates mainly to seasonal increases in fresh produce.

**Mr. Gauthier (Ottawa-East):** At the time we are producing more, the prices go up?

**Mr. Segal:** Yes. For example, this has been explained in part in the area of beef by a tendency toward barbecuing outdoors. It turns up in other areas of the budget having to do with the crop situation.

[Interprétation]

ments beaucoup plus précis sur les aliments, nous avons procédé à une enquête beaucoup plus large, basée sur d'autres périodes de temps.

Selon moi, l'enquête de 1969 nous donne des renseignements sur les quantités. Peut-être M. Segal voudrait faire des commentaires à ce sujet.

**M. Segal:** Je devrais me référer ici au rapport en deux volumes intitulé «*Dépenses alimentaires familiales au Canada*» que je pourrais fournir. Il figure dans notre catalogue sous le numéro 62532 et il constitue une mine d'informations sur les habitudes de consommation alimentaire des Canadiens pendant l'année 1969. Il ne nous donne pas que des renseignements sur les dépenses mais également sur les quantités consommées.

**M. Fleming:** Très bien. Cependant, ceci pourra peut-être entraîner un problème car pendant cette période 1971-1972, il y a eu une augmentation rapide des prix alimentaires. Selon vos graphiques, nous travaillons sur des données de 1969 que nous pouvons analyser. Nous ne pourrions donc pas les rattacher aux douze derniers mois . . .

**Mme Ostry:** Je dois dire que l'enquête de 1969 était énorme et qu'il est évident que nous ne la reprendrons pas chaque année.

**M. Fleming:** Je passe à la page 16, tableau A-1. Considérant la courbe des variations de la part alimentaire, si l'augmentation depuis 1967 était constante plutôt que variable, pouvez-vous nous dire où nous arriverions? Selon moi, nous arriverions exactement au point où nous en sommes maintenant.

**M. Segal:** Pouvez-vous examiner le tableau suivant?

**M. Fleming:** Oui.

**M. Segal:** Le tableau suivant se trouve à la page 10. Il vous donne les renseignements mensuels depuis 1967. Bien sûr, vous comprendrez que le point de départ est 1961, qui ne figure pas sur le tableau. La trajectoire finale des courbes est évidemment influencée par leur point d'origine.

**Mr. Gauthier (Ottawa-Est):** Monsieur le président, me permettriez-vous de poser une question supplémentaire?

**Le président:** Oui.

**Mr. Gauthier (Ottawa-Est):** Tout en restant sur le même tableau, je remarque qu'au mois de juillet l'indice augmente de manière très régulière par rapport à la période de 12 mois.

**M. Segal:** De quel indice parlez-vous?

**Mr. Gauthier (Ottawa-Est):** Je parle de A-2.

**M. Segal:** Oui.

**Mr. Gauthier (Ottawa-Est):** Comment expliquez-vous cela?

**M. Segal:** Il s'agit là du mouvement saisonnier des prix alimentaires, qui correspond essentiellement aux augmentations saisonnières de produits frais.

**Mr. Gauthier (Ottawa-Est):** Lorsque nous produisons plus, les prix augmentent?

**M. Segal:** Oui. Par exemple, ceci a été partiellement expliqué en ce qui concerne la viande de bœuf par le goût pour les grillades en plein air. Ceci se reflète dans d'autres secteurs du budget, concernant la situation des récoltes.